
پرسپولیس پیش از ظهر روز گذشته آخرین تمرین خود را قبل از سفر به قزوین 
در ورزشگاه شهید کاظمی پشت سر گذاشت. یک تمرین نسبتا سبک اما با 
گردان اوسمار  نشاط از سوی سرخپوشان که بسیار با انگیزه و سرحال بودند. شا
بعد از این تمرین ناهار را صرف کرده و بعد از آن با دو دستگاه اتوبوس راهی 
قزوین شـــدند. این دومین ســـفر سرخپوشـــان در این فصل به قزوین اســـت؛ 
ی رفت با پیکان را هم در ورزشگاه سردار آزادگان  که آنها مجبور شدند باز چرا
برگزار کنند. ورزشـــگاهی که پیش بینی می شـــود امشـــب در تسخیر هواداران 
پرسپولیس باشد. تنها غایب تمرین روز گذشته پرسپولیس سعید صادقی بود 
که خودش را در هفته های پایانی خانه نشین کرد. در تمرین آخر سرخپوشان 
کتیکی، ضربات ایســـتگاهی را هم تمرین کردند تا در  ضمـــن مـــرور کارهای تا

ی استفاده بهتری از این ضربات ببرند.  طول باز

 توصیه اوسمار و پیروانی به اعضای تیم
ی  یکنان استقلال که در فاصله 48 ساعت مانده به باز برخلاف کادرفنی و باز
یادی را انجام دادند، از ســـوی اوســـمار و  تیم شـــان با گل گهر مصاحبه های ز
کنشی چه در رسانه و چه  پیروانی به سرخپوشان توصیه شد به هیچ عنوان وا

گردانش در  ی به صحبت های سرمربی تیم رقیب و شا در فضای مجاز
قبال پرسپولیس، انجام ندهند و همه تمرکزشان روی بازی با شمس آذر 

کید داشت دو فینال برای قهرمانی پیش رو دارند  باشـــد. اوســـمار تا
و دلیلی ندارد که بخواهند به چیزی غیر از آن فکر کنند و پس از 

بردن جام فرصت کافی برای صحبت کردن و فکر کردن به همه 
چیز خواهند داشت. 

کنش عجیب به انتخاب داور مسابقه!  وا
انتخاب موعود بنیادی فر به عنوان داور مسـابقه پرسـپولیس 
بـا شـمس آذر اصـلا بـه مـذاق هـواداران ایـن تیـم خـوش نیامـد 
کمیتـه داوران بـرای  ی  و از یکشنبه شـب هجمه هایـی رو
انتخاب این داور ایجاد شد. جالب توجه اینکه سرخپوشان 
هـم از انتخـاب موعـود اسـتقبال نکردنـد و در ایـن میـان یکـی 
از بزرگ تر هـای تیـم خطـاب بـه اعضـای تیـم گفـت؛ از الان 
ی بـه زمیـن  کـه 2 بـر صفـر عقـب هسـتید و طـور فکـر کنیـد 
یـد کـه گویـا می خواهیـد اول ایـن دو گل را جبـران کنیـد!  برو

ی بـه  یکنـان کار توصیـه کاپیتان هـای تیـم هـم ایـن بـود کـه باز
سـوت های داور نداشـته و فقـط بـه مسـائل فنـی و شکسـت تیـم 

حریـف فکـر کننـد. 

 پیغام لیدرها به بازیکنان
تعدادی از لیدرهای پرسپولیس از یکشنبه شب راهی قزوین شده و به همراه 
لیدرهای شهرهای اطراف قزوین به دنبال سازماندهی هر چه بهتر هواداران در 
بازی امشب بوده اند. در همین راستا پیغام لیدرها به اعضای تیم این بوده که 
همه چیز برای حضور پرشور هواداران در ورزشگاه سردار آزادگان مهیاست و 90 
درصد بلیت های بازی نیز توسط هواداران پرسپولیس خریداری شده است. 
در واقع سرخپوشان خیلی اطمینان دارند که امشب در قزوین به نوعی میزبان 
خواهند بود تا میهمان. مساله ای که نگرانی سعید دقیقی را هم به همراه داشته و 
از این رو او چند بار از تماشاگران قزوینی خواسته که امشب حامی تیم شهر خود 
باشند. اگرچه باشگاه شمس آذر نیز با افزایش چشمگیر قیمت بلیت های بازی 
به نوعی از فرصت استفاده کرده و به درآمدزایی خوبی از فروش بلیت ها رسید. 

 گولسیانی، اوسمار را امیدوار کرد
یکی از اتفاقات خوب تمرین روز گذشته پرسپولیس حضور گئورگی گولسیانی در 
تمرین گروهی سرخپوشان بود؛ هر چند او خیلی به پایش فشار نیاورد و همچنان 
احتیاط را در دستور کار قرار داد. گولسیانی بسیار مشتاق است که در این دو هفته 
حساس پرسپولیس را همراهی کند و از طرفی نیز خیلی نمی تواند خودش را به 
خطر بیندازد از این جهت که برای اولین بار افتخار حضور در رقابت های یورو را 
پیدا کرده است. به هر شکل کادرفنی بعد از مشورت با کادر پزشکی تشخیص 
داد که گولسیانی همراه تیم به قزوین برود. وضعیت نهایی او قرار است عصر امروز 
بررسی شود و در صورتی که این بازیکن دردی در پایش احساس نکند در ترکیب 
ثابت به میدان خواهد رفت، در غیر این صورت علی نعمتی در کنار محمدحسین 
کنعانی زادگان زوج خط دفاع پرسپولیس را مقابل شمس آذر تشکیل خواهند داد. 

 سیاست سکوت
هواداران پرســـپولیس یکشنبه شـــب خیلی منتظر ماندند تا باشگاه پرسپولیس 
حداقل بیانیه ای را در واکنش به مصاحبه جواد نکونام و برخی شـــاگردان علیه 
پرسپولیس صادر کنند. در همین راستا نیز مطلع شدیم مسئولان باشگاه پرسپولیس 
تصمیم گرفتند وارد دعوا با استقلالی ها نشده و سیاست سکوت را پیش بگیرند. 
سیاســـتی که شـــاید به مذاق تعدادی از هواداران پرســـپولیس خوش نیاید و آنها 
همچنان درویش را بابت این سکوت تحت فشار بگذارند. اما تا عصر روز گذشته 
سیاست باشگاه پرسپولیس همچنان 
ســـکوت بود اما اینکه این سکوت 
تـــا چه زمانی ادامه داشـــته باشـــد، 
مشـــخص نیســـت. ناگفته نماند که 
کمیته انضباطی فدراســـیون همین دو 
هفته پیش بود که از باشگاه ها خواست به هیچ عنوان دنبال بیانیه نویسی علیه 
یکدیگر نباشند اما در سه چهار روز اخیر انواع و اقسام مصاحبه ها و تهمت ها 

مطرح شده که باید دید واکنش کمیته انضباطی به آن چه خواهد بود. 

 امیری و خدابنده لو در ترکیب اصلی؟
احتمال اینکه پرسپولیس در بازی با شمس آذر با ترکیبی متفاوت با بازی های 
قبل به میدان برود زیاد است. بیشترین احتمال را باید در خط میانی داد. جایی 
که ممکن است محمد خدابنده لو جای سروش رفیعی را بگیرد و وحید امیری 
یسک بالایی  یگی بازی کند. البته انتخاب این ترکیب ر هم به جای مسعود ر
هم می طلبد. سرخپوشـــان در نیمه دوم بازی با استقلال خوزســـتان برای اینکه 
گل های خورده را جبران کنند با این ترکیب هجومی راهی میدان شدند و شاید 
گفته نماند یحیی  یگی را در اواسط نیمه دوم از ترکیب خارج کند. نا ، ر اوسمار
گل محمدی در هفته های پایانی فصل پیش وحید امیری را به خط میانی آورده 
بود و او با دوندگی زیاد به خوبی نقش یکی از هافبک های دفاعی تیمش را انجام 

یسک کردن است.  داد. به هر شکل باید دید اوسمار چقدر اهل ر

فولاد سرنوشت خود را در هفته بیست وهشتم تغییر داد. پیروزی در خانه مقابل 
ذوب آهن در شبی که تمام رقبا امتیاز از دست داده بودند شانس بزرگی برای 
ی که ورق کاملا برای آنها برگشت و حالا  یســـی بود، به طور گردان عبدالله و شـــا
دیگر شـــانس بیشـــتری برای بقا دارند. برای فولاد که تا هفته گذشته ناامیدانه 
پیش می رفت این هفته یکی از پربارترین دیدارها رقم خورد. ۳ امتیاز ارزشمند 
یســـی با فولاد بود. آنها در  ی و ی اولین پیروز درحالی به دســـت آمد که این باز
ی مقابل  8 هفته اخیر تنها ۶ امتیاز کسب کردند که ۳ امتیاز آن متعلق به باز
ی هفته بیست وهشتم بازگشت دوباره فولاد به  ذوب آهن است. از این رو باز

مسابقات لیگ بود و حالا بقا برای آنها ممکن تر شده است. 

 در یک قدمی معجزه
یســـی درحالی مســـئولیت فولاد را برعهده گرفت که این تیم پیش از او از 20  و
ی گذشته ۱9 امتیاز کسب کرده بود و در جایگاه سیزدهم قرار داشت. سهم  باز
ی که هدایت فولاد را برعهده داشت ۱۵ امتیاز بود و این نشان  مارتینز از ۱۱ باز
می دهد در غیاب این مربی فولادی ها فقط موفق به کســـب 4 امتیاز شـــدند. 
ی 4 شکست  یسی، این مربی در 8 هفته اخیر ۳ مساو ی کار آمدن و اما با رو
ی به دست آورد و امتیاز هفته آخر مقابل ذوب آهن درست مثل  و یک پیروز
برگ برنده ای برای بقاســـت. فولاد در هفته بیست وهشـــتم درحالی ذوب آهن 
کام بودند. پیکان، صنعت  را شکست داد که سایر رقبا در کسب ۳ امتیاز نا
ی دادند و استقلال خوزستان شکست خورد، از  نفت و نســـاجی تن به تســـاو
گردانش کســـب کردند بوی معجزه  یســـی و شـــا ی که عبدالله و این رو ۳ امتیاز
که ممکن است این سه امتیاز درنهایت به قیمت بقای فولاد تمام  می داد؛ چرا
گر این اتفاق رخ دهد باید این مربی را مرد معجزه ســـاز خوزســـتانی ها  شـــود. ا
نامیـــد. چـــون او در دو فصـــل پیاپی دو تیم خوزســـتانی را در لیگ برتر حفظ 

کرده و این می تواند نقطه مثبتی در کارنامه او باشد. 
حـالا بقـای فـولاد بـه خـودش بسـتگی دارد. هفتـه بیسـت ونهم و سـی ام، فـولاد 
ی برابـر  ی مقابـل پیـکان و نسـاجی دارد. دو رقیـب مسـتقیم کـه پیـروز 2 بـاز
کـه تیـم فـولاد پیش از این سـابقه  یکـی از آنهـا بـه معنـای بقـای فـولاد اسـت؛ چرا
ی  شکسـت صنعـت نفـت و اسـتقلال خوزسـتان را دارد و در صـورت مسـاو
شـدن امتیـازات شـانس فـولاد بـرای بقـا بیشـتر اسـت. از طرفـی درصورتی کـه 
ی هـای نیم فصـل اول  امتیـازش بـا نسـاجی و پیـکان یکـی شـود بـا توجـه بـه باز
بـاز هـم شـانس فـولاد بیشـتر بـه نظـر می رسـد، مگـر اینکـه ایـن هفتـه پیـکان و 
یسی قد علم کرده و نه تنها بقای خود را  گردان و هفته آینده نساجی مقابل شا
یسی که تا هفته بیست وهشتم  مسجل کنند که سقوط فولاد را نیز رقم بزنند. و
بـدون بـرد، تیمـش را بـه سـمت سـقوط سـوق مـی داد حـالا امـا امیدوارتریـن تیـم 
ینـه سـقوط اسـت. او و تیمـش امیدوارنـد دو هفتـه پایانـی نتایـج  در بیـن ۵ گز
ی مقابـل نسـاجی و پیـکان نیـز امتیـاز بگیرنـد  بـه نفـع آنهـا رقـم بخـورد و در بـاز

و در لیـگ برتـر بماننـد. 

 ویسی تنها نیست
یسی عامل تاثیرگذار نبوده بلکه بهرام  چه فولاد بماند و چه سقوط کند، تنها و
یادی دارد.  رضاییان نیز در آنچه برای فولاد در پایان فصل رقم می خورد نقش ز
یادی نیست تیم را تحویل گرفته و در اتفاقات نیم فصل اول  هرچند او مدت ز
نقشی نداشت اما هر آنچه در نیم فصل دوم برای فولاد رقم خورد با تصمیمات 
او و هیات مدیره اش بود. رضاییان که عضویت در هیات رئیســـه به تنهایی 
ی در لیگ برتر گرفت، از  بـــرای او کافـــی نبـــود بار دیگر تصمیم به باشـــگاه دار
این رو در میانه فصل مدیریت تیم بحران زده فولاد را پذیرفت. رضاییان قطعا 
آنقدر بی تجربه نبود که نداند یک  سر این قمار باخت است اما او آمد، مارتینز 
را برکنار کرد و تیم را به آل نعمه سپرد. رضاییان اهداف جالبی در سر داشت 
کره کرد. او هرگز  و ابتـــدا بـــا یحیی گل محمدی و ســـپس با محمد ربیعـــی مذا
ی با این دو رودســـت بخورد اما این اتفاق افتاد. نه  فکر نمی کرد برای همکار
یحیی مجوز فعالیت داشت و نه ربیعی اجازه جدایی از ذوب آهن! از این رو 
یسی.  مجبور شد به گزینه دم دستی تری فکر کند و چه کسی بهتر از عبدالله و
از آنجا که فولادی ها فکر می کردند این مربی عصای جادویی دارد به معجزه 

او دلخوش کرده و تیم را به این مربی سپردند. 
شاید در ظاهر یک تحریک فوتبالی تیم فولاد را به سوی بقا سوق داد اما واقعیت 
این اســـت که اتحادی درون تیمی شـــکل گرفته است. مدیران کارخانه فولاد در 
ملاقات با کادر فنی و بازیکنان از آنها تحت هر شرایطی حمایت کردند و نتیجه 
این ملاقات در مرحله اول پیروزی مقابل ذوب آهن بود. فولادی ها به بازیکنان 
اطمینان دادند در پایان فصل با وجود هر نتیجه ای به تعهدات شان پایبند هستند 

و پاداش پیروزی مقابل ذوب آهن را نیز بلافاصله به حساب بازیکنان واریز کردند. 
آنها این امیدواری را دادند در صورت بقا نیز تلاش آنها را جبران خواهند کرد. 

ی با ذوب آهن به دلیل حمایت های کارخانه روحیه  فولادی ها که پیش از باز
یسی کسب کرده بودند حالا برای بقا در لیگ برتر  ی را با و گرفته و اولین پیروز
مصمم تـــر از قبل هســـتند. حمایت هـــای مدیران کارخانه از آنها باعث شـــد 
ی  یک اتحاد درون باشـــگاهی شـــکل بگیرد. برای این تیم که طی فصل جار
هزاران تکه شـــده بود و رنگ ثبات را به خود نمی دید شـــرایط موجود به لحاظ 
یکنان گذاشت و به نظر نمی رسد اینها همان  روانی تاثیر مثبتی در روحیه باز
تیمـــی بودنـــد کـــه تا قبل از هفته بیست وهشـــتم سقوط شـــان بیش از پیش به 
چشـــم می آمد. حالا اما برای فولاد نیز به اندازه چهار رقیب دیگر شـــانس بقا 
ممکن است. مدیران کارخانه فولاد که خطر سقوط تیم شان را جدی تر از هر 
زمان دیگر ی حس کردند، دســـت به کار شـــده و درحالی که از ابتدای فصل 
یتـــی و عـــزل و نصب های مختلـــف بودند، این بار  نظاره گـــر اختلافـــات مدیر
داخل گود آمده و تمایل دارند هرطور شـــده امتیاز خود در لیگ برتر را حفظ 
کنند. فولاد که فصل گذشته در جمع تیم های برتر آسیا تا مرحله یک چهارم 
نهایی لیگ قهرمانان آســـیا پیش رفته بود به فاصله چند ماه به گزینه ســـقوط 
به لیگ یک تبدیل شـــد. از این رو مدیران این کارخانه که بیشـــتر از هر کس 
دیگری نگران سرمایه خود هستند در این هفته های آخر به این فکر افتادند 
یکنان موجبات بقای تیم شـــان را فراهم کنند. با این حال  تا با حمایت از باز
ی مقابل پیکان و  همه چیـــز بـــه هفته های پایانی بســـتگی دارد و فولاد در بـــاز

نساجی سرنوشت خود را رقم خواهد زد. 

واکنش باشگاه پرسپولیس به مصاحبه استقلالی ها؛ سیاست سکوت

اوسماردرقزوینریسکمیکند؟
توصیه به سرخپوشان بعد از انتخاب بنیادی فر: از الان فکر کنید 2 بر صفر عقب هستید!

بازگشت ققنوس وار  فولاد و ویسی در کورس بقا

درآستانهمعجزه!
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ورز
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حمیدرضا اسکندری
خبرنگار گروه ورزش

نیلوفر مژدهی
خبرنگار

محمدرضا تندروان در گفت وگو با »فرهیختگان«: 
 هفته اول لیگ ملت ها بسیاری از معادلات را 

به هم ریخت

بایدآمادهتر
برایانتخابیالمپیکمیرفتیم

با پایان هفته اول لیگ ملت های والیبال 2024 اگرچه شگفتی های 
بســـیاری خلق شـــد و تصورات مان درباره بسیاری از تیم ها به هم 
ریخت اما جدول مسابقات تا حدود زیادی نشان دهنده عملکرد 
تیم هاست و تیم های حاضر در این مسابقات تا قبل از شروع هفته 
دوم فرصت ریکاوری دارند. تیم ملی کشورمان نیز با چهار شکست 
و کسب فقط یک امتیاز در قعر جدول رده بندی لیگ ملت ها قرار 
گرفته است و تنها امتیاز ایران در آخرین بازی مقابل آرژانتین به دست 
آمد، دیداری که شاگردان پائز عملکرد نسبتا بهتری از بازی های 
قبلی داشتند اما نهایتا بدون برد مجبور به ترک برزیل شدند تا خود را 
برای حضور در هفته دوم آماده کنند. محمدرضا تندروان، کارشناس 
و مربی شناخته شده والیبال ایران در گفت وگو با »فرهیختگان« از 

حضور تیم ملی و سایر تیم ها در لیگ جهانی گفت. 

هفته اول لیگ ملت ها به پایان رســـید. ارزیابی تان از هفته اول مســـابقات 
چیست؟

بـــه نظـــرم در هفتـــه اول لیگ جهانی تلاش تیم ها بیشـــتر برای انتخابی 
المپیک بود تا خود لیگ ملت ها. جای تعجب داشت که میان تیم هایی 
... که برای المپیک می جنگیدند، کلا  مثل کوبا، اسلوونی، ترکیه، ایتالیا و
سه تیم آماده به مسابقات آمده بودند و بقیه تیم ها برای مسابقات ناآماده 
بودند، واقعا تعجب برانگیز بود آرژانتین که رنکینگ بالاتری داشـــت و 
احتمال صعودش خیلی زیاد بود چرا آنقدر ناآماده بود یا تیم صربستان. 
اما اسلوونی، کوبا، ایتالیا خیلی خوب حاضر شدند و برنامه ریزی درستی 
داشتند و شانس حضورشان در المپیک را خیلی زیاد کردند. یکی از آن 
تیم هایی که به نظرم برای انتخابی المپیک آماده نبود، ایران بود. ما باید 
رقبای اصلی مان برای صعود را می بردیم، ولی متاسفانه این اتفاق نیفتاد. 
درباره روند کلی تیم یعنی از بازی اول تا بازی چهارم فکر می کنم بازی 
به بازی شـــرایط ما بهتر می شـــود ولی چون ما نیاز مبرم به برد داریم، این 

نبردن ها بازی خوب ما را هم تحت الشعاع قرار می دهد. 

گفتید ناآماده بودیم. هنوز آماده نیستیم و افت کردیم یا اینکه اصطلاحا هنوز 
گرم نشدیم و موتور تیم روشن نشده؟

وقتـــی دربـــاره انتخابـــی المپیک صحبت می کنیم یعنی بایـــد از بازی 
اول موتورمان روشـــن شـــده باشـــد، نه فقط ایران، هر تیمی که می خواهد 
به المپیک برســـد باید این طور باشـــد. مثل کوبا که در بازی اول برزیل را 
می برد، ایتالیا با کل تیم به مسابقات آمده است و تمام بازی ها را برنده 
از زمین خارج شـــده. ما روزبه روز درصدی بهتر و هماهنگ تر شـــدیم. 
ما هفته آینده صددرصد دو بازی مان را می بریم، حتی می توانم بگویم 
سه بازی را قاعدتا باید ببریم ولی تیم های رقیب ما هم بیکار نمی مانند 
و احتمالا بازی هایشـــان را می برند و شـــرایط برایمان سخت می شود. ما 
حتی اگر بازی با آرژانتین را ۳ بر 2 می بردیم، حدود ۱۱ امتیاز می گرفتیم و 
خیلی برایمان خوب بود. ما باید برای انتخابی المپیک آماده تر می رفتیم. 

نبود ستاره های تیم چقدر به چشم آمد؟
 پرداختن به بازیکنانی که سه سال است از تیم ملی جدا شدند شاید بیراه 
 ... باشد و بازیکنانی مثل صابر کاظمی، بردیا سعادت، علی اصغر مجرد و
مصدوم هستند و آسیب دیدگی دارند ولی حتی با وجود این بازیکنان، 
باید باز هم امین )اسماعیل نژاد( برای ما بازی می کرد، چون پشت خط  
زن اصلی ماســـت. تیمی که الان آنجا هســـت اگرچه می توانست چند 
مهره بیشتر داشته باشد که شرایط را برای ما بهتر کند ولی من زیاد به این 
مساله معتقد نیستم چون تیم های دیگر هم الان شرایط مشابهی را تجربه 
می کنند. پشت خط زن اول تیم کوبا در مسابقات نیست یا »نیکولوف« 

بلغارستان مصدوم است و نمی تواند تیم را همراهی کند. 

قبـــل از حضـــور در لیـــگ ملت ها می دانســـتیم که شـــانس حضورمان در 
المپیک بسیار کم است، حالا بعد از پایان هفته اول شانس حضورمان را 

چطور ارزیابی می کنید؟
این مساله برای زمانی بود که ما به آرژانتین یا صربستان کاملا آماده فکر 
می کردیم و تصورمان این بود که صعود ایتالیا، اسلوونی و آرژانتین قطعی 
شده است، چون امتیازشان بسیار بالاست و نمی شود این تیم ها را گرفت 
ولی با شروع لیگ ملت ها خیلی از معادلات دوباره به هم ریخت و با برد 
صربستان و آرژانتین حدود 20 امتیاز می گرفتیم و این امتیازها جایگاه 
ما را در جدول هفته اول بسیار تحت تاثیر قرار می داد و هفته دوم که با 
بلغارستان و ترکیه داریم و احتمال 99 درصد تیم برزیل با ترکیب اصلی 
به میدان نمی آید چون هم صعودش قطعی است و هم باید به بازیکنان 
اصلی اش در هفته دوم اســـتراحت دهد، پس اســـتنباط من این است 
می تـــوان برزیـــل را هم شکســـت داد، اما بردن بلغارســـتان و ترکیه امتیاز 
خاصی برای ما ندارد و نهایتا پنج یا شش امتیاز به دست می آید، ولی 
بردن صربستان و آرژانتین برای ما بسیار اهمیت داشت. یک برنامه ریزی 
کامل تر می توانست ما را به نتیجه بهتری برساند و الان بازی با ژاپن بسیار 
سخت است؛ از چهار بازی، سه تا را پیروز شده است و تنها یک بازی 

به ایتالیای پر انگیزه باخت. 

گفتوگو

یگانه عصاری
خبرنگار


